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مهم ترين دستاوردهاي اجلاس »آستانه«
روزنامه جام جم در يادداشتي به تحليل 
هفتمين دور اجلاس آس��تانه در تهران 
پرداخته و نوشته است: اين نشست يك 
پيام بسيار مهم دارد و آن هم اين است كه مس��ائل منطقه مي تواند در خود 
منطقه حل و فصل ش��ود و نياز به حضور كش��ورهاي فرامنطق��ه اي به ويژه 
امريكايي ها نيس��ت. نويسنده اضافه كرده اس��ت: با توجه به رويكرد دولت 
سيزدهم و گسترش فعاليت هاي ديپلماتيك در حوزه همسايگان، نشست 
آستانه به نوعي تعامل براي گسترش و تعميق روابط با همسايگان نيز قلمداد 
مي شود كه البته تأثيرات منطقه اي و بين المللي هم دارد، البته اكنون فعاليت 
گسترده دولت س��يزدهم در زمينه ديپلماسي به نقطه اي رسيده است كه 
بازگشت اين فعاليت ها در حوزه اقتصادي خود را نشان مي دهد، لذا افزايش 
صادرات جمهوري اسلامي و نقش آفريني بيشتر ايران در مسائل منطقه غرب 
آسيا و اوراسيا حتماً مي تواند بازگشت اين اقدامات در حوزه روابط بين الملل 
را در مسائل اقتصادي تسهيل كند، به طوري  كه بعد از خبر برگزاري اجلاس 
آستانه و نشست سه جانبه ايران، روسيه و تركيه اين امر از جهت رواني نيز در 
حوزه قيمت ارز و طلا در بازار ايران تأثيرات قابل توجهي گذاشت. نكته پاياني 
نيز اين است كه اين سفر به هيچ عنوان يك مسئله تقابلي يا حركت انفعالي 
و شتاب زده در مقابل سفر جو بايدن نبوده اس��ت چراكه رسانه هاي غربي 
تلاش داشتند، وانمود كنند سفر پوتين به تهران در راستاي مقابله با سفر 
بايدن به منطقه بوده در حالي  كه اين سفر از ماه هاي گذشته پيش بيني شده 

بود و هيچ ارتباطي به سفر رئيس جمهور امريكا به منطقه ندارد. 
........................................................................................................................
دادگاه بلخ با احضار سفير بسته نمي شود!

مديرمسئول روزنامه كيهان در يادداشتي با 
اش��اره به حكم غيرقانوني دادگاه سوئد عليه 
حميد نوري تبعه ايراني نوش��ته است: اقدام 
دولت سوئد- و نه فقط دستگاه قضايي اين كشور-  با هيچ يك از قوانين 
تعريف شده حقوقي قابل توجيه نيست. سوئد منافقين را براي تشكيل 
اين دادگاه اجاره كرده است تا مس��ير مقابله ايران را از دولت سوئد به 

سوي تروريست هاي منافق تغيير دهد. 
نويسنده اضافه كرده است: اگر ايران عليه دولت سوئد و منافع آن دست به 
اقدام پش��يمان كننده اي نزند، اين زنجيره ادامه دار خواهد شد. در اين  گونه 
موارد نمي توان و نبايد به محكوم كردن خش��ك و خالي اكتفا كرد. بر پايه 
رهنمود حكيمانه حضرت امير)ع(، س��نگ را بايد به همان سو  انداخت كه 
از آنجا آمده است. احضار س��فير يا كاردار سفارت و اعتراض خشك و خالي 
چاره كار نيست! وقتي شهروندان ايراني در كشورهاي اروپايي امنيت ندارند، 
چرا بايد اتباع آن كشورها در ايران از امنيت كامل برخوردار باشند؟! راهكار 
چيس��ت؟! وظيفه مس��ئولان ذي ربط اس��ت كه موانع پيش رو براي تنبيه 
پشيمان كننده دولت سوئد را برطرف كنند و به دولت هاي اروپايي- و در اين 
مورد، دولت هاي سوئد، آلمان، فرانسه و بلژيك- نشان دهند تشكيل دادگاه 
بلخ و متهم كردن و بازداشت بي جرم و علت اتباع ايراني چه هزينه سنگيني 
براي آنها در پي خواهد داشت. ايران براي تنبيه دولت هاي اروپايي ، اهرم هاي 

فراواني در اختيار دارد و نبايد بهره گيري از اين اهرم ها را به تأخير بيندازد. 
........................................................................................................................

لزوم مراجعه به تجربه هاي گذشته
روزنامه صبح نو سرمقاله ديروز خود را به جشن باشكوه 
10كيلومتري غدير در تهران اختصاص داده و نوشته 
اس��ت: عيد غدير از بزرگ ترين اعياد اسلام و شيعه 
است. دستي نوراني و بابركت كه دست اولين مسلمان، علي )ع( عالي اعلي را 
بالا برد و تا قيام قيامت نوايي در آسمان پيچيد: »هر كه من مولاي اويم، پس 
علي)ع( مولاي اوست«، چه حلاوت و شيريني دارد اين عيد در ذهن همه ما! 
امسال ايده اي اجرا شد به نام ميهماني 10كيلومتري در خيابان ولي عصر)عج(. 
بسياري پاي كار آمدند و مردم با حضور ميليوني خودشان اتفاقي از جنس 
حماس��ه را رقم زدند. اين حضور و جلوه آن طوري بود كه برگزاركنندگان 
مراسم را نيز شگفت زده كرده بود. به عشق علي و دل هايي سرشار از حب مولا، 
مردم آمدند تا نش��ان دهند وح��دت و همدلي خود را زير ل��واي محبت و 
دلدادگي. هرچند تجربه اول بود و اجرايي شدن اين ايده پختگي و زمان لازم 
دارد اما متأسفانه نحوه مديريت مراسم و ترافيك و قفل شدگي معابر خيلي به 
چشم آمد.  اي كاش مسئولان و متوليان شهري با رجوع به تجربه هاي قبلي 
مديريت شهري يا با سؤال از مجريان حاضر و در دسترس آن، حداكثر استفاده 
را از آن تجربه ها به عمل مي آوردند، به  عنوان مثال سال هاست بزرگ ترين 
مراسم هاي خياباني ما در شهر تهران، در خيابان انقلاب و حدفاصل ميدان 
امام حسين)ع( و ميدان آزادي انجام شده است. مسلماً انتخاب اين خيابان 

براي اين مراسم ها داراي پيوست كارشناسي و مديريتي است. 
........................................................................................................................

 حضور ميليوني عيدغدير
 ربطي به طرفداري از نظام دارد؟

روزنامه همشهري هم در يادداشتي 
با ط��رح اين پرس��ش ك��ه حضور 
ميليوني عيدغدير، ربطي به طرفداري از نظام دارد؟ نوشته است: حدود 
3ميليون نفر ب��ه خيابان آمدند. عدد بزرگي اس��ت. ارادت ميليوني به 
اميرالمؤمنين)ع( در ميهماني 10كيلومتري، حماسه اي غيرقابل انتظار 
رقم زد. وقتي بيش از 100هزار عاشق حضرت حجت)عج( براي سرود 
»سلام فرمانده« در اس��تاديوم آزادي جمع ش��دند، گفتند جمعيت 
طرفداران نظام در پايتخت همين ها هستند. حالا كه 3ميليون نفر به 
خيابان آمده ان��د، مي گويند اينها ربطي به جمهوري اس��لامي ندارند. 
علاقه مندان اهل بيت)ع( هستند و تمام. درباره جمعيت خيره كننده 
تشييع س��ردار دل ها هم همين حرف ها را زدند. گفتند ملت به  خاطر 
تجليل از يك سرباز وطن آمده اند، اما واقعاً ميان اين حضور ميليوني و 

طرفداري از جمهوري اسلامي، نسبتي وجود ندارد؟
نويسنده اضافه كرده اس��ت: اگر معناي حكومت عدل علوي، ايستادن مقابل 
زورگويي و ستمگري است، جمهوري اسلامي هم دقيقاً با همين منش و مرام 
برپا شده است. بسياري از ناكامي هاي امروز كشور هم حاصل فاصله گرفتن از 
همين ماهيت و هدف اصلي است. ميان كساني كه روز عيدغدير در اجتماع 
ميليوني مردم حاضر شدند، حتماً منتقدان نظام هم حضور داشته اند. اينكه 
اش��كالي ندارد. نقد عملكرد نظام يك چيز اس��ت، اعتقاد به ماهيت درست 
جمهوري اس��لامي يك چيز ديگر. بايد ميان اين منتقد با براندازي كه اصل 
جمهوري اس��لامي را قبول ندارد، تفاوت قائل ش��ويم. ب��ا همين منطق هم 
مي توانيم بگوييم كه ارادت ميليوني به س��احت مق��دس اميرالمؤمنين)ع(، 
همان خواست و مطالبه روح و ماهيت اصلي جمهوري اسلامي و طرفداري از 

آرمان هاي اصلي اين نظام است. 
........................................................................................................................

اين » اي كاش« از سر استيصال بود
عباس عب��دي، فعال سياس��ي اصلاح طلب در 
يادداشتي در روزنامه اعتماد به نقد مواضع اخير 
روحاني پرداخته و نوشته است: در روز عيد غدير، 
آقاي روحاني در ديدار با همكاران خود در دولت سابق گفت كه »اي كاش 
گرفتار مصوبه هس��ته اي مجلس نمي ش��ديم تا مي توانستيم در اسفند 
13۹۹ برجام را احيا كنيم.« هر سياستمداري كه به گذشته نگاه مي  كند، 
از اين  اي كاش ها! فراوان دارد. همه هنگامي ك��ه به تاريخ برمي گرديم، 
حسرت مي خوريم كه  اي كاش چنان مي شد و چنين نمي شد. در بسياري 
از موارد هم اين  اي كاش ها! از روي استيصال است و معلوم نيست كه اگر 
محقق مي شد، وضع جامعه بهتر از اين بود اگر بدتر نبود، ولي در هر حال 
جامعه و سياست را با   اي كاش! نمي توان فهم يا درست كرد. بايد ديد در 

همان زمان چه كاري بايد انجام مي شد كه نشد.

دبيركل ح�زب مؤتلفه اس�امي با بي�ان اينكه 
جري�ان اصاح�ات مي داند ج�رم »ت�اج زاده« 
چيس�ت، گف�ت: او ب�ه گون�ه اي ح�رف مي زند 
كه ان�گار ي�ك روزنامه ن�گار امريكايي اس�ت. 
اسدالله بادامچيان، دبيركل حزب مؤتلفه اسلامي در 
گفت وگو با مهر، تحليلي از روند رفتاري اصلاحات و 
دستگيري اخير مصطفي تاج زاده ارائه داد و گفت: 
وقتي كه دستگاه قضايي مصطفي تاج زاده را دستگير 
مي كند، قطعاً از لحاظ قانوني به آن رسيدگي خواهد 
شد و اگر كاري كرده باشد، محاكمه مي شود. دليلي 
ندارد يك جريان سياس��ي بخواهد ب��ا اين حركت 

دستگاه قضا مقابله و جدل كند. 
وي اضافه كرد: همه مردم مي دانن��د جرم تاج زاده 
چيس��ت، جريان اصلاحات هم مي داند چه جرمي 
دارد. جرم او اين اس��ت كه به جاي همراه ش��دن با 
مردمي كه شهيد داده اند، به گونه اي حرف مي زند 

كه انگار يك روزنامه نگار امريكايي طرفدار »بايدن« 
رئيس جمهور امريكاست. همسر اين آقا هم ويدئويي 
ضبط كرده، جملات تهديدآميز مي گويد و مانند يك 
كودك لجباز عمل مي كند. اين حرف ها وضعيت را 

براي تاج زاده بدتر مي كند. 
دبيركل حزب مؤتلفه اس��لامي با بيان اينكه امروز 
اصلاح طلبان در مس��ير بدعاقبتي قدم برمي دارند، 
تصريح كرد: يك مجموعه اي در انتخابات شكست 
خورده و مردم به آنها رأي ندادند، اين يعني آنها بايد 
بروند علت اين اتفاق و رفتارهاي گذشته خويش را 
بررسي كنند تا بتوانند آن را اصلاح كنند اما متأسفانه 
اين كار را نمي كنند. نشريات اصلاح طلبان شروع به 
سياه نمايي و نااميدي كرده اند. اين به نوعي تحريك 

اعتراضات است. 
بادامچيان با ذكر مثالي از روزنامه شرق خاطرنشان 
كرد: ش��ما متن تنظيم شده روزنامه ش��رق درباره 

راهپيماي��ي غدي��ر را ببيني��د كه اصلًا ب��ه حضور 
خودجوش مردم اشاره نشده است يا در سرمقاله اي 
نوشته بود »سفر بايدن بس��يار موفقيت آميز بوده و 
توانس��ته به اهداف خويش برسد، برنده بزرگ سفر 
بايدن، بن سلمان است كه پاي خود را براي پادشاهي 
محكم مي كند.« اين روزنامه از كسي مي نويسد كه 
در كشتار مردم يمن، قتل خاشقجي و خيلي از موارد 
ديگر دخيل اس��ت. روزنامه هاي امريكايي طرفدار 

»بايدن« هم همين گونه مي نويسند. 
وي اضافه كرد: در اولين شماره از روزنامه هم ميهن با 
مدير مسئولي »غلامحسين كرباسچي« هم مشاهده 
مي كنيد كه با مصاحبه از »مسعود بهنود« تفكرات 
او را تبليغ مي كند. بهنود كسي است كه يك پرونده 
بسيار آلوده اي در برنامه تلويزيوني رويدادهاي هفته 
مربوط به حكومت طاغوتي پهلوي داشت و اكنون هم 

در »بي بي سي« كار مي كند. 

دبيركل حزب مؤتلفه اسلامي ضمن اشاره به اينكه 
در مقوله حجاب، اصلاح طلبان طرفدار خط امريكا 
در ايران هس��تند، گفت: امريكايي ها دنبال ترويج 
بي حجابي در ايران هس��تند و اين جريان هم مدام 
حجاب اجباري را مطرح مي كند. در اتوبوسي دعوا 
مي شود و آنها اين عكس و فيلم را انتشار مي دهند. 
مي خواهم دوستانه به جريان اصلاح طلب تذكر بدهم 
كه با اتفاقات، قانوني برخ��ورد كنند و در چارچوب 
انقلاب قرار بگيرند، چون برايشان واقعاً متأسف شدم. 
آنها دارند راهي را مي روند كه خيلي از سازمان ها در 

گذشته رفتند و اكنون همه به بن بست رسيده اند. 
بادامچيان گفت: مردم مي بينند كه شما اصلاح طلبان 
از جشن بزرگ غدير خوشحال نمي شويد يا حضور 
»پوتين« و »اردوغان« در تهران را كه موجب تقويت 
قدرت منطقه اي ايران است، منفي مي خوانيد. مردم 

شما را شناخته اند. 

دبيركل حزب مؤتلفه اسامي:

تاجزادهامريكاييحرفميزند

   خبر

سرلشكر رشيد:

كمك به مداخلات دشمنانه در منطقه 
تاوان دارد
فرمانده ق�رارگاه مرك�زي خاتم الانبيا 
ب�ه  كم�ك  اينك�ه  ب�ر  تأكي�د  ب�ا 
منطق�ه  در  دش�منانه  مداخ�ات 
ت�اوان دارد، گف�ت: امني�ت اي�ران، 
امني�ت  و  همسايه هاس�ت  امني�ت 
همس�ايگان را امنيت خ�ود مي دانيم.

 به گزارش سپاه نيوز، سردارسرلشكر پاسدار 
غلامعلي رش��يد، فرمانده قرارگاه مرك��زي خاتم الانبيا در گردهمايي 
سالانه فرماندهان و مسئولان نيروي زميني سپاه در مشهد مقدس با 
تأكيد بر اينكه امنيت ايران، امنيت همسايه هاست و امنيت همسايگان 
را امنيت خود مي دانيم، گفت: به هر كشوري كه زمينه هاي مداخلات 
قدرت هاي استكباري را در منطقه فراهم مي آورد و به آنها پايگاه، فضا 
و خاك مي دهد و ائتلاف نظامي عليه ملت هاي منطقه درست مي كند، 
هش��دار مي دهيم در قدم اول، بيش��ترين هزينه را ب��راي رفتارهاي 

غيردوستانه و تحريك آميز خود پرداخت خواهد كرد.  
 فرمانده قرارگاه مركزي خاتم الانبيا خاطرنشان كرد: ما تلاش مي كنيم 
با همه همسايگان خود روابط برادرانه و حسنه داشته باشيم و زندگي در 

صلح و آرامش و ادامه حيات عزتمندانه در منطقه هدف ماست. 
وي افزود: حفظ موجوديت عزتمندانه ملت ش��ريف و تماميت ارضي 
و استقلال كش��ور عزيز ايران، خط قرمز رفتار و عملكرد فرماندهان و 
كاركنان غيور و شجاع نيروهاي مس��لح جمهوري اسلامي ايران برابر 

تهديدات نظامي دشمن است. 
 سرلشكر رش��يد در جمع فرماندهان نيروي زميني س��پاه اين نيرو را 
شالوده اصلي سازمان س��پاه توصيف كرد و گفت: نيروي زميني سپاه 
طي سه دهه گذش��ته پس از جنگ، با تمام توان و قدرت، از مرزهاي 
جمهوري اسلامي و شهرها در مقابل تهديدات ضدانقلاب و گروه هاي 

تكفيري قاطعانه دفاع كرده است.
........................................................................................................................

 آمادگي هوانيروز ارتش
نسبت به ميانگين جهاني چقدر است؟

م�ا توانس�تيم ع�اوه ب�ر حف�ظ و نگه�داري بالگردهاي م�ان 
آنه�ا را ب�ه تجهي�زات روز دني�ا مجه�ز و مس�لح كني�م. 
امير سرتيپ يوسف قرباني، فرمانده هوانيروز ارتش در گفت وگو با فارس 
درباره توان رزم و ابتكارات اين يگان هوايي ارتش اظهار داشت: هوانيروز 
ارتش اخيراً در دوازدهمين جشنواره مالك اشتر نيروي زميني ارتش 

جزو يگان هاي برتر و برگزيده انتخاب شد. 
وي افزود: هوانيروز يگاني منحصربه فرد و واكنش س��ريع است كه در 
صورت بروز بحران در كش��ورمان چه در عرصه نظامي و چه در عرصه 

غيرنظامي مي تواند در كنار مردم حضور پيدا كند. 
امير س��رتيپ قرباني با اش��اره به آمادگي رزم هواني��روز ارتش گفت: 
هوانيروز از حيث آمادگي نظامي در حد بس��يار مطلوب��ي قرار دارد و 
آمادگي ما از متوس��ط جهاني نيز ۵درصد بالاتر است. اين آمادگي در 
شرايط حاصل، حفظ شده و ارتقا يافته كه اين يگان تحت شديدترين 

تحريم ها در اين ۴0سال اخير بوده است. 
وي آمادگ��ي هوانيروز ارت��ش را ناش��ي از اجراي دقي��ق راهبرد امام 
خميني)ره( بنيانگذار كبير انقلاب اس��لامي مبني بر »ما مي توانيم« 
دانست و افزود: امروز توانستيم علاوه بر حفظ و نگهداري بالگردهاي مان 
آنها را به تجهيزات روز دنيا چه از نظر سامانه هاي ديد در شب و چه از 

نظر تجهيزات مجهز و مسلح كنيم. 
فرمانده هوانيروز ارت��ش، كار بزرگ اين يگان را راه اندازي و پيش��برد 
نهضت قطعه سازي عنوان و تأكيد كرد: اين نهضت توانايي پشتيباني 
بسيار مهمي از توان بالگردي كش��ورمان را داراست و اين كار به فضل 

خداوند به خوبي در حال انجام است. 
فرمانده هوانيروز ارتش در پاسخ به سؤالي مبني بر آخرين دستاوردهاي 
اين يگان در حوزه تجهيزات و تسليحاتي نيز خاطرنشان كرد: سامانه 
ديد در شب يكي از جديدترين دستاوردهاي هوانيروز ارتش است كه 
جزو تكنولوژي هاي منحصربه فرد در دنياس��ت، به طوري كه در دنيا 
فقط چند كش��ور ابرقدرت دارنده چنين تكنولوژي ای  هستند. امروز 
هوانيروز ارتش جمهوري اسلامي ايران اين سامانه را به طور كامل در 
حال عملياتي دارد و تمام بخش هاي آن نيز به صورت بومي س��اخته 
شده است. وي ادامه داد: اس��تفاده از فناوري دوربين ديد در شب به 
عنوان آموزش هاي اصلي هوانيروز ارتش به دانشجويان خلباني آموزش 
داده مي شود و جزو برنامه هاي آموزشي نهادينه  شده در هوانيروز ارتش 

به شمار مي رود. 
........................................................................................................................

 نشست »آستانه«  سطح بالايي 
از تحولات را به دنبال خواهد داشت

روس�يه  اي�ران،  مانن�د  بزرگ�ي  كش�ور هاي  هم�كاري 
مي توان�د  منطق�ه  كش�ورهاي  س�اير  كن�ار  در  تركي�ه  و 
س�طح بالاي�ي از تح�ولات را ب�ه دنب�ال داش�ته باش�د. 
»عباس مقتدايي« عضو كميس��يون امنيت ملي و سياس��ت خارجي 
مجلس ش��وراي اس��لامي در گفت وگو با راه دانا، با اش��اره به برگزاري 
نشس��ت س��ه جانبه ايران، روس��يه و تركيه به ميزباني ته��ران گفت: 
كش��ورهاي آس��يايي به ويژه در منطقه خاورميانه با توجه به تحولات 
سال هاي اخير به اين نتيجه رسيده اند كه همكاري براي ايجاد ثبات در 

منطقه را در دستور كار ويژه خود قرار دهند. 
وي با اشاره به اينكه جمهوري اسلامي ايراني در كانون نشست موسوم 
به آستانه همس��ايگان را به عنوان مبناي ديپلماس��ي خود قرار داده 
است، تأكيد كرد: امريكا به دليل سوءرفتار و اقدامات خودخواهانه در 
طول سال هاي گذشته از سوي افكار عمومي ملت ها طرد شده است و 

جايگاهي بين افكار عمومي و حوزه ديپلماسي فرهنگي ندارد. 
نماينده مردم اصفه��ان در مجلس با اش��اره به اينك��ه هرگونه اقدام 
امريكايي ها در منطقه مي تواند تأثير بيشتري در نزديك شدن ملت ها 
به هم داشته باشد، عنوان كرد: اجلاس سه جانبه ايران، روسيه و تركيه 
كه روز گذش��ته به ميزباني تهران برگزار شد، نش��ان داد كشورهاي 
منطقه تمايلي به بازگشت مجدد امريكايي ها ندارند و مجبور به فرار از 
منطقه شده اند. مقتدايي با اشاره به سفر اخير جو بايدن به خاورميانه 
تصريح كرد: سفر رئيس جمهور امريكا به منطقه بعد از سابقه شكست 
در سوريه و افغانستان نشان داد آنها به دنبال اين هستند كه از طريق 
فتنه گري هاي جديد و نفوذ در برخي كشورهاي عربي منطقه، منافع 

نفتي بيشتري را براي خود مهيا كنند. 
عضو كميس��يون امنيت ملي با بي��ان اينكه كش��ورهاي مهم منطقه 
به خصوص ايران و روس��يه تلاش مي كنند نظم نوين��ي را كه در حال 
ش��كل گيري اس��ت با در نظر گرفتن منافع ملت هاي منطقه به پيش 
برند، تصريح كرد: اين سياست حتي زياده خواهي امريكا در پيشبرد ناتو 

منطقه را هم تحت تأثير قرار داده است. 
وي با بيان اينكه همكاري كش��ور هاي بزرگي مانند ايران، روس��يه 
و تركيه در كنار س��اير كش��ورهاي منطقه مي تواند س��طح بالايي 
از تحولات را به دنبال داش��ته باش��د، ادامه داد: ايران از يك سو با 
كشورهاي عضو سازمان همكاري شانگهاي ارتباط سازنده اي برقرار 
و از سوي ديگر زمينه همكاري با كش��ورهاي بريكس را مهيا كرده 
است كه نشان مي دهد جمهوري اسلامي ايران در كانون توجهات 

بين المللي قرار گرفته است. 
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اصاح طلبان بايد تكليف خود را با نظام مشخص 
كنند، آقاي تاج زاده در زمان انقاب از دوستان 
ما بود، ولي اكنون كه به نفع اسرائيل و اجانب 
حرف مي زند، موضع گيري اش را قبول نداريم. 
به گ�زارش فارس، مصطف�ي ت�اج زاده، فعال 
سياسي اصاح طلب جمعه )19 تيرماه( به اتهام 
»اجتم�اع و تباني به قصد اق�دام عليه امنيت 
كش�ور« و »فعالي�ت تبليغي عليه نظ�ام« به 
دستور مقام قضايي بازداشت شد. در روزهاي 
اخير اما نزديكان و همفكران وي س�عي دارند 
با اشتباه نش�ان دادن اين عناوين اتهامي، او 
را به عنوان ش�خصيتي انديش�ه ورز، صادق، 
مسئوليت ش�ناس و فرهمن�د معرف�ي كنند. 
در همي�ن رابط�ه گفت وگوي�ي ب�ا حبيب الله 
بورب�ور، دبيركل جمعي�ت وف�اداران انقاب 
اس�امي داش�تيم ك�ه در زي�ر مي خواني�د.

 پ�س از بازداش�ت آق�اي ت�اج زاده، 
فع�الان اصاح طلب و نزدي�كان وي 
سعي دارند او را به عنوان شخصيتي 
انديشه ورز، مسئوليت شناس و صادق 
معرفي كنند. به عقيده شما جمع بين 

اتهامات امنيتي و اين ويژگي ها در يك 
نفر امكان دارد؟

ممكن اس��ت آقاي تاج زاده از نظر اصلاح طلبان 
داراي اين ويژگي ها باشد، زيرا در مسير اهداف آنها 
اقدام مي كند. اين افراد عده اي را تربيت كرده اند 
كه رژيم صهيونيستي گفت آنها سرباز پياده نظام 
ما هس��تند، با وجود اين آيا افراد هم جهت آقاي 
تاج زاده تاكنون گفته اند اسرائيل غلط كرده چنين 

حرفي زده است؟ 
آي��ا اي��ن اف��راد ضم��ن تكذي��ب ادع��اي 
رژيم صهيونيس��تي، تأكيد كرده اند علاقه مند به 
اس��لام و ايران هس��تند و حاضرند براي آن جان 
خود را ف��دا كنند؟ اگ��ر چني��ن كاري كرده اند، 
مي توان پذيرفت كه آزاده و انديش��ه ورز هستند 
و تفكرات و اقدامات شان مورد تأييد مردم است. 
در كنار مصلحت نظ��ام، ديدگاه مردم نيز ملاكي 
براي قضاوت و تشخيص حق است، البته در اينجا 
مردم عادي ملاك هس��تند، نه آنهايي كه توجه 
و معاملات ش��ان در خارج از مرزهاس��ت و ريال 
را تبديل ب��ه دلار مي كنند تا در خارج از كش��ور 
خرج  كنند و هر جايي را كه نفع ش��ان باشد وطن 

خود مي دانند. 
وقتي كه مردم مي بينند رژيم صهيونيس��تي كه 
دانش��مندان ما را ترور كرده و به دنبال اين است 
كه ما نباشيم، يك جريان و حركت فكري را سرباز 
پياده نظام خود مي داند، نظرش��ان نسبت به اين 
جريان منفي مي شود. اين افراد بايد تكليف خود 
را با نظام مش��خص كنند. آقاي تاج زاده در زمان 
انقلاب از دوس��تان ما بود، ولي اكنون كه به نفع 
اسرائيل و اجانب حرف مي زند، موضع گيري اش 

را قبول نداريم. 
اكن��ون م��ا از مطال��ب حفاظت��ي، مخف��ي و 
ارتباطات آقاي تاج زاده خب��ري نداريم و با او در 
تماس نيس��تيم، ولي به نظر مي آيد در حالي كه 
اصلاح طلبان س��عي دارند افرادي مانن��د او را به 
عنوان انديشه ورز معرفي كنند، انديشه ورزي آنها 
به نفع اجانب است و به نفع كشور و نظام نيست. 

  به نظر شما آيا آنطور كه اصاح طلبان 
ادع�ا مي كنن�د، م�رز روش�ني بين 
اقدام�ات تاج زاده با بران�دازي وجود 
دارد و فعالي�ت وي صرف�اً در جه�ت 

اصاح طلبي است؟

اگر مطالبي كه آقاي تاج زاده بيان مي كند ارزيابي 
شود، مي توان دريافت كه درصدي از آن در باطن 
عوام فريبانه و در ظاهر دلسوزانه است، اين در حالي 
است كه ريل گذاري ای كه دوستان، همفكران و 
افراد مورد قبول او داشتند، در مسير غلطي بود و 
زماني كه رهبر معظم انقلاب فرمودند يك تهاجم 
فرهنگي درحال انجام اس��ت، ع��ده اي با كمال 
وقاحت گفتند اين توهم فرهنگي است و تهاجم 

فرهنگي نيست. 
در نهايت ريل گذاري اين جريان آنقدر اشتباه بوده 
است كه الان نيز آيت الله رئيس��ي با وجود اينكه 
مي خواهد جريان نظام را روي ريل صحيح بگذارد، 
كار دشواري در پيش دارد؛ اصلاح طلبان نظام را 
به برجام وابسته كرده اند و انتظار دارند اين توافق 
را با بندهايي كه امريكايي ها متقاضي آن هستند، 

بپذيريم تا بتوانيم كشور را اداره كنيم. 
اگر ما انقلاب كرده ايم و نهايتاً مي خواهيم آزادي 
را عملي كنيم، بايد از ريلي كه برخي از دولت هاي 
گذش��ته گذاش��ته اند، خارج ش��ويم. متأسفانه 
آنها حت��ي توافقاتي كردند ك��ه در نتيجه آن ما 
بايد آزادي همجنس گرايي را در كش��ورمان به 
رسميت بشناسيم، اگر ما قصد چنين اقداماتي را 
داشتيم، نيازي به انقلاب نبود و حكومت شاه نيز 
همين اقدامات را انجام مي داد، ولي در جمهوري 
اسلامي ايران با بيش از 200هزار شهيد، چنين 
اقدامات و ريل گذاري هايي ك��ه برخي دولت ها 
انجام دادند و آقاي تاج زاده نيز موافق و مدافع آن 
بوده است، صحيح نيست و الان بايد پاسخگوي 

آن باشند. 
اگر تاج زاده از مشكلات معيشتي مردم مي گويد 
بايد در نظر بگيرد كه اي��ن وضعيت نتيجه دولت 
متبوعش اس��ت كه وي و اصلاح طلبان دوآتشه 
كه از خارج كش��ور خط مي گيرند، از آن حمايت 
كرده اند، چنين اقدامات و اظهارنظرهايي صحيح 

نيست و عوام فريبانه به نظر مي رسد. 
ما از دوستان زمان انقلاب آقاي تاج زاده بوديم و با 
وي رفاقت داشتيم، ولي اين اقداماتي را كه اكنون 
انجام مي دهد، صحيح نمي دانيم و معتقديم بايد 
ديد افرادي كه مواضع او را خردمندانه مي دانند، 
چه مواضعي نسبت به كش��ور دارند، اين مسئله 
مهمي است كه ببينيم چه كساني از عملكرد امثال 

آقاي تاج زاده تعريف و استقبال مي كنند. 
حضرت امام)ره( فرمودند: اگر در خارج از كشور 
دشمنان از عملكرد شما تعريف كردند، بايد ببينيد 
چه اشتباهي كرده ايد، بنابراين اصلاح طلبان بايد 
نسبت به رابطه با دوستان خود و دشمنان كشور 

بازنگري كنند.

  گفت وگو

تم�ام امكان�ات نظامي ب�ه نمايش درآم�ده در نمايش�گاه 
وزارت دف�اع مي توان�د در اختي�ار عم�ان ق�رار گي�رد. 
به گزارش فارس، دريابان »س��يف بن ناص��ر الحربي« فرمانده 
نيروي دريايي س��لطنت عمان با حضور در ستاد كل نيروهاي 
مسلح جمهوري اسلامي ايران با سردار سرلشكر پاسدار »محمد 
باقري« رئيس س��تاد كل نيرو هاي مسلح كش��ورمان ديدار و 

گفت وگو كرد. 
باقري در اين ديدار با اش��اره به اهميت روابط نظامي دو كشور 
اظهار داشت: ايران و عمان از ديرباز داراي روابط نظامي مطلوب 
بوده اند و امروز نيز اين روابط در ابعاد مختلف در حال گسترش 

است. 
وي با اش��اره به روابط سياسي دو كش��ور عنوان كرد: بحمدالله 
سياست هاي كشور عمان متعادل است و امروز هماهنگي لازم 
در حوزه هاي سياس��ي و فرهنگي بين دو كشور وجود دارد. در 
مسائل مربوط به امنيت منطقه و ساير موارد هم سياست هاي دو 

كشور، هماهنگ و همسو است. 
رئيس ستاد كل نيرو هاي مسلح گفت: تنگه هرمز و درياي عمان 
به  عنوان منطقه مشترك براي هر دو كشور داراي اهميت حياتي 
اس��ت و يكي از زمينه هاي همكاري نزديك دو كشور محسوب 
مي ش��ود، همچنين امروز ناوگان هاي ما در س��واحل دو كشور 
رفت و آمد دارند و ما نيز از ميزباني ش��ما نس��بت به شناور هاي 

نيروي دريايي ايران در بنادر عمان قدرداني مي كنيم. 

باقري با بيان اينكه حدود 1۶س��ال اس��ت روابط بين نيرو هاي 
مسلح دو كشور در قالب ارتباط مش��ترك ادامه دارد، افزود: به  
طور منظم جلسات و رفت و آمد ها برقرار است و ثبات نظامي دو 

كشور حكايت از نزديكي علايق دو كشور دارد. 
وي خاطرنشان كرد: جمهوري اسلامي ايران در راستاي توسعه 
روابط با كشور هاي همسايه گام برمي دارد و به همين جهت، ما 
در حوزه روابط دو كشور به  ويژه روابط ميان نيرو هاي مسلح دو 

كشور هيچ گونه محدوديتي قائل نيستيم. 
رئيس ستاد كل نيرو هاي مس��لح گفت: كميته هاي سه گانه اي 
كه در جهت كارگروه روابط دو كش��ور فعاليت مي كنند، امروز 
وضعيت مطلوبي دارند و در ماه هاي اخير دو اجلاس در تهران و 

يك نشست در كشور عمان برگزار كرده اند كه اين روابط مي تواند 
روز به روز توسعه بيشتري پيدا كند. 

باقري افزود: جمهوري اسلامي از ظرفيت هاي عمده اي برخوردار 
اس��ت كه خصوص��اً در حوزه صنع��ت دفاعي و رواب��ط نظامي 
هيچ گونه محدوديتي براي ارتباط وجود ندارد و تمام امكاناتي 
كه در نمايشگاه وزارت دفاع مشاهده كرديد، مي تواند در اختيار 

شما قرار گيرد. 
وي بيان كرد: دو كشور در حوزه مقابله با تروريسم و دريانوردي 
از تجربيات ارزشمندي برخوردار هس��تند و مي توانند با تبادل 
تجربه، زمينه ارتقاي توان رزم��ي و دريايي را ايجاد كنند و ما از 

توسعه روابط در حوزه هاي مختلف استقبال مي كنيم. 
سرلشكر باقري گفت: نيروي دريايي ارتش ما سال هاست با اعزام 
ناوگروه هايي براي برقراري امنيت در ش��مال و غرب اقيانوس 
هند و درياي سرخ تلاش مي كند و تجربيات خوبي كسب كرده 
اس��ت، همچنين در چابهار يك مركز امنيت دريايي را در حال 
تأسيس داريم و از حضور شما در اين مركز و همچنين برگزاري 

رزمايش هاي مشترك نيز استقبال مي كنيم. 
رئيس س��تاد كل نيرو هاي مسلح با اش��اره به حضور بيگانگان 
در منطقه تأكيد كرد: به  طور قط��ع حضور بيگانگان در منطقه 
مشترك دو كشور تأثيري جز ناامني ندارد و قطعاً گسترش روابط 
نظامي ايران و عمان در امنيت بخش��ي منطقه به نفع ملت هاي 

منطقه به  ويژه مردم دو كشور است.

رئيس ستاد كل نيروهاي مسلح:

تجهيزاتنظاميايرانميتوانددراختيارعمانقرارگيرد

دیپلماسی دفاعی


